

国际经济与贸易专业本科培养方案（留学生）专业 2024 版本本科 培养方案

Undergraduate Education Plan for Specialty in International Economics & Trade(for Foreign Students)(2024)

专业名称	国际经济与贸易	主干学科	经济学
Major	International Economics & Trade	Major Disciplines	Bachelor of Economics
计划学制	四年	授予学位	经济学学士
Duration	4years	Degree Granted	Bachelor of Economics

最低毕业学分规定

Graduation Credit Criteria

课程分类 Course Classification 课程性质 Course Nature	通识教育课程 General Education Course	学科基础课程 Disciplinary Fundamental Courses	专业课程 Specialty Elective Courses	个性课程 Personalized Course	集中性实践 教学环节 Specialized Practice Schedule	课外学分 Extra- Course Credits	总学分 Total Credits
必修课 Required Courses	29	47	45	\	17	\	138
选修课 Elective Courses	\	\	\	\	\		

一、专业简介

1 Professional Introduction

本专业培养系统地掌握现代经济学尤其是国际经济学的基本理论，掌握国际贸易、国际商务的基本知识与基本技能，了解国际经济贸易的发展现状，熟悉国际经贸规则和惯例以及主要国家对外贸易的政策法规，能在涉外经济贸易部门、外资企业、涉外商务企业以及政府机构从事经济研究和管理工作的高级专门人才。

The professional aim to foster senior specialized talents who master the basic theories of modern economics, especially international economics, master the basic knowledge and skills of international trade and international business, understand the present situation of international economic and trade development, and are familiar with international trade rules and practices as well as major countries' foreign trade policies and regulations. To make sure these specialized talents are able to work in the department of foreign economic or trade, foreign-funded enterprises and foreign business enterprises as well as government agencies engaged in economic research and management.

二、培养目标与毕业要求

2 Educational Objectives & Requirements

（一）培养目标

本专业培养系统地掌握现代经济学尤其是国际经济学的基本理论，掌握国际贸易、国际商务的基本知识与基本技能，了解国际经济贸易的发展现状，熟悉国际经贸规则和惯例以及主要国家对外贸易的政策法规，能在涉外经济贸易部门、外资企业、涉外商务企业以及政府机构从事经济研究和

管理工作的高级专门人才。

本专业期待毕业生经过五年左右的工作实践，具有的职业能力和取得的职业成就如下：

- 1.熟练掌握现代经济学、国际经济学的理论和方法，能运用计量统计、会计方法进行分析和研究；
- 2.熟练掌握国际贸易和对外贸易运输的基本知识和方法
- 3.了解世界主要国家和地区的经济状况、贸易政策及法律；
- 4.能灵活运用国际贸易惯例及国际商品交换的各种实际运作技巧；
- 5.熟练运用计算机进行数据分析、管理和操作。

2.1 Education Objectives

The professional aim to foster senior specialized talents who master the basic theories of modern economics, especially international economics, master the basic knowledge and skills of international trade and international business, understand the present situation of international economic and trade development, and are familiar with international trade rules and practices as well as major countries' foreign trade policies and regulations. To make sure these specialized talents are able to work in the department of foreign economic or trade, foreign-funded enterprises and foreign business enterprises as well as government agencies engaged in economic research and management.

This major expects graduates to have the following professional abilities and achievements after about five years of work practice:

1. Proficient in the basic theories and methods of modern economics and international economics, can do analysis and research work with measurement statistics and accounting method;
2. Proficient in the basic knowledge and method of international trade and foreign trade transportation;
3. To understand the economic development, trade policy, and law of the major countries and regions of the world;
4. Flexibility in the use of the international trade practices and international commodity exchange practical operational skills;
5. Proficient in computer data analysis, management and operation.

(二) 毕业要求

本专业学生毕业时应当达到中国工程教育专业认证协会工程教育认证标准规定的的能力，即：

1. 工程知识：/
2. 问题分析：/
3. 解决方案：/
4. 研究：/
5. 工具使用：/
6. 工程与社会：/
7. 环境和可持续发展：/
8. 职业规范：/
9. 个人和团队：/
10. 沟通：/
11. 项目管理：/
12. 终身学习：/

2.2 Graduation Requirements

Upon graduation, students in this major should meet the abilities required by the Engineering Education Certification Standards of the China Engineering Education Professional Certification Association, namely:

- 1./
- 2./
- 3./
- 4./
- 5./

附：培养目标实现矩阵

毕业要求的达成需以课程（教学环节）的教学活动为支撑。本专业为合理设置课程体系、落实对毕业要求的支撑课程，对各项毕业要求进行了解。每项毕业要求（一级指标）被分解为若干层层递进的指标点（二级指标），前一指标点的达成是下一指标点达成的基础，而下一指标点的达成是前一指标点的升华，所有指标点一起，支撑了该毕业要求的达成。根据上述分解方法，本专业各项毕业要求的指标点分解如下表所示。

毕业要求	指标点
------	-----

[illegible]

备注：表中用“H”、“M”、“L” 分别表示该课程对指标点的支撑强度为“高”、“中”、“低”。													

三、专业核心课程

3 Core Courses

4 Course Schedule

开课单位 Course College	课程编号 Course Number	课程名称 Course Title	学分 Cr	学时分配 Including						建议修读学期 Suggested Term	先修课程 Prerequisite Course
				总学时 Tot hrs.	理论 Theory	实验 Exp.	上机 Ope-ratio.	实践 Prac-tice.	课外 Extra-cur.		
（一）通识教育必修课程 1 General Education Compulsory Courses											
计算机与人工智能学院	30121119022	VB 程序设计基础 Foundation of VB Language Programming	2	32	32	0	0	0	0	2	
计算机与人工智能学院	30121219026	计算机基础与 VB 程序设计综合实验 The Experiment on Computer Basics and VBA Programming	1	32	0	32	0	0	0	2	
马克思主义学院	30211119001	中国概况 Introduction to China	2	32	32	0	0	0	0	2	
法学与人文社会学院	30221119001	初级汉语 3	6	96	96	0	0	0	0	3	
法学与人文社会学院	30221119002	初级汉语 2 Basic Chinese 2	6	96	96	0	0	0	0	2	
法学与人文社会学院	30221119003	初级汉语 1 Basic Chinese 1	6	96	96	0	0	0	0	1	
法学与人文社会学院	30221124001	基础汉语 1 Basic Chinese 1	5	80	80	0	0	0	0	1	
国际教育学院	30241319001	中国文化体验 Chinese Cultural experience	1	16	0	0	0	16	0	1	
小 计 Subtotal			6	112	64	32	0	16	0		
修读说明： NOTE:											
（二）通识教育选修课程 2 General Education Elective Courses											
“四史”类 Education of "Four Histories"	1. 通识课程应修满至少 9 学分；										
人文社科类 Humanities and Social Sciences	2. 至少修读“四史”课程以及创新创业类课程各 1 门；										
科技创新类 Technology innovation	3. 非艺术类专业学生还应在艺术审美类课程中至少选修 2 学分；										
经济管理类 Economic Management	4. 学校引进开设的通识教育网络课程采用“学分认定”方式计入通识选修课，最高计入 4 学分。										
创新创业类	5. 必须选修人文社科类中《国家安全教育》课程。										
	1. Elective courses ≥9 credits.										
	2. At least one course in Education of "Four Histories" and one course in innovation and entrepreneurship;										
	3. Non art major students should also take at least 2 elective credits in art aesthetics courses;										
	4. The general education online courses introduced by the school are included in the general education elective courses through credit recognition, with a maximum of 4										

Innovation and entrepreneurship	credits.										
艺术审美类 Art Aesthetics	5. National Security Education of the Humanities and Social Sciences Courses is the specialized elective course										
体育健康类 Sports and Health											
小 计 Subtotal				9	144						
(三) 学科基础课程 3 Disciplinary Fundamental Courses											
经济学院	10054111057	宏观经济学 A Macroeconomics	3.5	56	56	0	0	0	0	2	微观经济学
数学与统计学院	10153121058	高等数学 B 下 Advanced Mathematics II	5.5	88	88	0	0	0	0	2	
数学与统计学院	10153121059	高等数学 B 上 Advanced Mathematics I	4.5	72	72	0	0	0	0	1	
数学与统计学院	30153119015	概率论与数理统计 B Probability and Mathematical Statistic B	3	48	48	0	0	0	0	3	高等数学 1, 高等数学 (g)上,高等 数学 A 上, 高等数学 A 上,高等 数学 A 上
数学与统计学院	30154119002	线性代数 Linear Algebra	2.5	40	40	0	0	0	0	2	
管理学院	30174119010	会计学 A Accounting A	3	48	48	0	0	0	0	2	
经济学院	30184119003	计量经济学 Econometrics	4	64	56	8	0	0	0	4	经济学原 理,概率论 与数理统计 A
经济学院	30184119007	国际贸易 A International trade	4	64	64	0	0	0	0	3	微观经济学
经济学院	30184119011	货币金融学 A The Economics of Money, Banking and Financial Markets	3	48	48	0	0	0	0	3	
经济学院	30184119012	微观经济学 A Microeconomics A	3.5	56	56	0	0	0	0	1	政治经济学
经济学院	30184119013	统计学 A Statistics A	4	64	56	8	0	0	0	3	
经济学院	30184119014	世界经济	3	48	48	0	0	0	0	4	

		World Economy									
经济学院	30185119001	国际金融学 International Finance A	3.5	56	56	0	0	0	0	4	
小 计 Subtotal			47	752	736	16	0	0	0		
修读说明: NOTE:											
(四) 专业必修课程 4 Specialized Required Courses											
经济学院	10184124281	国际市场营销 International Marketing A	4	64	64	0	0	0	0	6	
管理学院	30174119031	财务管理 B Financial Management B	3	48	48	0	0	0	0	5	
经济学院	30184119016	中国商务文化 Chinese Business Culture	3.5	56	56	0	0	0	0	5	
经济学院	30184119017	证券投资学 Securities Investment	2.5	40	34	6	0	0	0	7	
经济学院	30184119018	商业银行管理 Commercial Bank Management	2.5	40	40	0	0	0	0	5	
经济学院	30184119020	国际物流学 International Logistic	2.5	40	40	0	0	0	0	5	国际贸易实 务 A
经济学院	30184119021	国际投资学 International Investment	4	64	64	0	0	0	0	5	
经济学院	30184119023	国际商务 International Business	3	48	48	0	0	0	0	4	
经济学院	30184119024	国际贸易运输与保险 International Transportation and	2.5	40	40	0	0	0	0	6	国际贸易实 务 A
经济学院	30184119025	国际贸易实务 A International Trade Practice A	3	48	48	0	0	0	0	6	
经济学院	30184119026	电子商务概论 Introduction to E-commerce	2.5	40	40	0	0	0	0	4	
经济学院	30184119027	产业经济学 A Industrial Economics	2.5	40	40	0	0	0	0	6	宏观经济 学,微观经 济学
经济学院	30184119028	外贸函电 International Trade Correspondence	2.5	40	40	0	0	0	0	7	
经济学院	30184119029	跨文化管理 Cross Cultural Management	3	48	48	0	0	0	0	7	
经济学院	30184119030	国际商务沟通 International Business communication	4	64	64	0	0	0	0	6	

小 计 Subtotal			45	720	714	6	0	0	0		
修读说明： NOTE：											
（五）专业选修课程 5 Specialized Elective Courses											
（六）个性课程 6 Personalized Elective Courses											
（七）集中性实践教学环节 7 Specialized Practice Schedule											
(1) 实践课											
经济学院	10187324267	毕业实习 Graduation Practice	5	80	0	0	0	80	0	8	
经济学院	10187324268	毕业论文 Graduation Thesis	10	160	0	0	0	160	0	8	
经济学院	10187324299	专业实习 Practical Training in Major	2	32	0	0	0	32	0	6	
小 计 Subtotal			17	272	0	0	0	272	0		
修读说明： NOTE：											

五、 修读指导

5 Recommendations on Course Studies

1. 课外培养方案详见《武汉理工大学第二课堂课外学分实施办法》。
2. 汉语授课本科层次国际学生汉语类课程修读要求详见《武汉理工大学本科层次国际学生公共汉语课程设置与修读要求》，其它课程修读与中国学生培养方案保持一致。
3. 各专业应不断强化劳动教育，将劳动要素融入专业教育，充分依托实习实训、社会调查等实践教学环节，设置劳动教育模块，标注含不少于 32 学时（2 学分）的劳动教育，明确劳动教育的目标、内容、形式和考核要求。

1.Please refer to the cultivation plan of the second class-Implementation Measures for Extracurricular Credits of the Second Class of Wuhan University of Technology.

2.Chinese courses for International students accepting Chinese teaching at undergraduate level can be found in detail the Public Chinese Curriculum and Study Requirements for International Students at undergraduate level of Wuhan University of Technology, and the study of other courses should be consistent with the undergraduate training program for Chinese students.

3.All majors should continue to strengthen labor education, integrate labor elements into specialty education, fully rely on practical teaching links such as practical training and social investigation, set up labor education modules, label labor education with no less than 32 class hours (2 credits), and clarify the goal, content, form and assessment requirements of labor education.

学院教学负责人：余珮
专业培养方案负责人：余珮

附件：课程教学进程图

Annex: Teaching Process Map